
 Zápis 

z jednání ekonomické komise odboru lesního hospodářství České akademie 

zemědělské, konaného ve dnech 21. a 22.4.1998 v oblasti působení fy Lesní 

společnost  Jihomoravské lesy a.s., a divize Velké Meziříčí  

                                                             

přítomni: viz. prezenční listina 

  

Jednání zahájil a řídil Doc. Šišák. V úvodu seznámil přítomné s programem 

jednání komise. S organizačním zabezpečením akce seznámil komisi Ing. Foltánek. 

Program: 

1. Informace o činnosti odboru lesního hospodářství ČAZ 

2. Současná ekonomická situace lesního hospodářství 

3. Informace o ekonomickém výzkumu 

4. Certifikace v lesním hospodářství a související problémy 

5. Provozní problematika a hospodářské výsledky Lesní společnosti Jihomoravské 

lesy a.s. a divize Velké Meziříčí 

6. Organizační záležitosti 

7. Exkurze - provozní zařízení divize Velké Meziříčí, pila Ždírec 

 

 

 

 Po zahájení jednání komise vystoupil generální ředitel Lesní společnosti 

Jihomoravské lesy a.s. Ing. Josef Buchta a podrobně seznámil přítomné s vývojem a 

hospodářskými výsledky společnosti. 

 Společnost vznikla transformací podniku Jihomoravké státní lesy k 1.1.1992, 

byla privatizována ve 2.vlně kupónové privatizace k 1.3.1995. V průběhu vývoje 

řešila společnost zejména tyto problémy: strukturu převzatého majetku (na 46 % 



původní lesní výměry), vývoj vlastnických vztahů (v období 1992-1995, od 1995 

dosud), zdroje finančních prostředků, vztahy s LČR, optimalizaci produkce lesních 

školek aj. 

 Dále přítomné seznámil se současnou majetkovou a organizační strukturou 

společnosti (včetně kapitálového propojení) a hospodářskými výsledky roku 1997. 

 Do budoucna se společnost zaměřuje zejména na: kvalitu prací pro vlastníky 

lesů, úlohu strategického partnera k LČR, změnu struktury majetku, rentabilitu 

majetku. 

 V diskuzi k tomuto bodu byla rozvedena investiční činnost a její zdroje, bližší 

struktura aktiv společnosti, vývoj struktury hlavních činností atd. 

 K bodu programu č. 1. seznámil Prof. Bartuněk s výsledky jednání orgánů ČAZ dne 

27.2.1998 v Praze. 

K bodu 2. vystoupil ředitel Ing. Chytrý a seznámil přítomné s předběžnými výsledky 

odvětví za r. 1997. Přes negativní vlivy r. 1997 (povodně, vládní balíčky atd.) se jeví 

nejlepší hosp. výsledky od poč. 90. let. K pozitivním skutečnostem patří: výrazný 

pokles nahodilých těžeb, pokles nákladů u pěstební činnosti, akcelerace cen dříví ve 2. 

pol. roku atd. Dále se zmínil o vývoji struktury exportu dříví v návaznosti na zrušení 

licencí (celkem 2,6 mil m3, z toho 2,5 mil. m3 země EU, z toho 1,8 mil. m3 

Rakousko. Informoval taktéž o podmínkách a předpokládané výši podpory státu v 

roce 1998. 

 V diskuzi k tomuto bodu bylo upozorněno na relativní vypovídací hodnotu 

uvedených údajů a potřebu jejich analýz. 

 Ing. Ďurkovič informoval o předběžných výsledcích LH Slovenské republiky, včetně 

základní informace o vlivu změny státní správy na hospodaření v lesích. 

 K bodu 3 informoval Doc. Pulkrab o stavu ekonomického výzkumu na Lesnické 

fakultě ČZU v Praze. Doc. Kalousek informoval o stavu ek. výzkumu na Lesnické a 

dřevařské fakultě v Brně. Připojil upozornění na problematiku koncepčního postoje 

VŠ k výzkumu. Doc. Bluďovský inicioval potřebu přihlášení se k les. programu MZe, 

zejména které problémy by měly být v oblasti ekonomiky LH řešeny. Prof. Bartuněk 

doplnil a navrhnul komisi zaujetí postoje k této otázce. V dalším jednání bylo 



dohodnuto, že obsah ekonomického výzkumu bude předmětem jednání při 

plánovaném setkání ek. ústavů a tématem podzimního jednání ek. komise. 

 

K bodu 4 vystoupil ředitel p. Ing. Vašíček a seznámil podrobně komisi s 

problematikou certifikace v lesním hospodářství. Uvedl genezi iniciativ k zavedení 

certifikace a analyzoval současný stav a předpoklady v podmínkách ČR. 

 

6. Organizační záležitosti 

 Příští jednání se připravuje ve dnech 20. a 21.10.1998 v oblasti působení 

Lesní a rybniční správy Jeronýma Colloredo-Mannsfelda ve Zbiroze. 

 

7. Exkurze 

 Exkurze dne 22.4. se uskutečnila v prostorech divize Velké Meziříčí, kde 

ředitel divize p. Ing. Švec informoval o historii a současnosti této divize. K hlavním 

obchodním aktivitám divize patří kompletace a prodej mechanizačních prostředků v 

lesnictví (malotraktor, NA s nástavbou, štěpkovač SASMO, půdní fréza atd.) a 

produkce sazenic. 

 V dalším programu se přítomní seznámili s provozem firmy 

HOLZINDUSTRIE SCHWEIGHOFER, s r.o. ve Ždírci nad Doubravou. S výrobním 

programem a jeho technickým zabezpečením byli seznámeni p. Urbanem - vedoucím 

provozu. Současná kapacita zpracování představuje 400 tis. m3 jehličnatého dříví 

ročně. Firma zaměstnává 195 dělníků a 38 technické hospodářských pracovníků ve 3 

směnném provozu. Komise se také seznámila s aktivitami firmy v zahraničí a dalšími 

podnikatelskými záměry v České republice. 

 

Zapsal: Ing. Kupčák, CSc. 

 

 

 

 

 


